
12. Orientering om sag om folkeskolerne i Kgs. Enghave (2011-62544)
Medlem af Kgs. Enghave Lokaludvalg, Karsten Clausen, ønsker, på baggrund af debatten i bydelen 
om folkeskolerne, at rejse en debat i Lokaludvalget om, hvordan Lokaludvalget bakker op om 
forældreinitiativerne på folkeskoleområdet og sikrer sig, at vigtige lokalpolitiske initiativer kommer 
på lokaludvalgsmøderne.

INDSTILLING OG Beslutning

Formanden indstiller til Kgs. Enghave Lokaludvalg,

at Lokaludvalget beslutter, hvorvidt det vil godkende medlemsforslaget om, at 1.
”Lokaludvalget udtrykker ønske om, at vigtige lokalpolitiske initiativer 
debatteres i Forretningsudvalget med det formål, at disse initiativer kommer på 
dagsorden på lokaludvalgsmøderne.”

at Lokaludvalget beslutter, hvorvidt det vil godkende medlemsforslaget om, at 2.
”Lokaludvalget tilkendegiver sin generelle bekymring over udviklingen på byens 
skoler og hilser forældrenes initiativer på området velkomment.”

Problemstilling

Medlem af Lokaludvalget Karsten Clausen skriver følgende til Lokaludvalget: ”Den for nyligt 
afsluttet evaluering af lokaludvalgene havde flere konklusioner. En af de vigtigste var, at der hos 
borgerne var et manglede kendskab til lokaludvalgenes arbejde. At udvalgene savnede legitimitet, og 
at det skulle tilstræbes opfyldt de fine målsætninger om at være bindeled mellem borger og bystyre. 
Med andre ord skulle lokaludvalgene ud af de støvede lokaler og møde borgerne, der hvor de var. 
Derfor var undertegnede skuffet over at ”skolerne” ikke var på dagsorden på forrige 
lokaludvalgsmøde.
Hvis man havde blot en lillefinger på pulsen, ville man vide, at den altoverskyggende debat i 
lokalaviserne samt sociale medier lokalt var debatten om skoler i 2450. Jeg havde (naivt) forventet at 
Forretningsudvalget ville se det som sin forpligtigelse at sætte det på dagsorden.
Det skete imidlertid ikke. Jeg forslog derfor på forrige Socialudvalgsmøde, at Socialudvalget skulle 
anbefale Forretningsudvalget at rejse sagen. 
Jeg er derfor endnu engang skuffet over, at Socialudvalget og Lokaludvalget ikke mere aktivt ønsker 
punktet til debat i udvalget. Og foreslår derfor til vedtagelse, at ”Lokaludvalget udtrykker ønske om, 
at vigtige lokalpolitiske initiativer debatteres i Forretningsudvalget med det formål, at disse initiativer 
kommer på dagsorden på lokaludvalgsmøderne.”

Endvidere forslår Karsten, at: ”Lokaludvalget debatterer, på baggrund af vedlagte bilag fra 
forældrenetværket, hvorvidt Lokaludvalget kan støtte op bag forældrene og ifald på hvilken vis. 
Karsten foreslår til vedtagelse, at: ”Lokaludvalget tilkendegiver sin generelle bekymring over 
udviklingen på byens skoler og hilser forældrenes initiativer på området velkomment.”

Vedlagt er forældregruppens brev til Anne Vang og tre af gruppens baggrundsnotater samt 1. maj-
tale med Karstens personlige overvejelse og erfaringer omkring skolesituationen i Kgs. Enghave.



Løsning

Lokaludvalget beslutter om det vil godkende de to forslag fra medlem af Lokaludvalget, Karsten 
Clausen hhv. om, at ”Lokaludvalget udtrykker ønske om, at vigtige lokalpolitiske initiativer 
debatteres i Forretningsudvalget med det formål, at disse initiativer kommer på dagsorden på 
lokaludvalgsmøderne.” og at ”Lokaludvalget tilkendegiver sin generelle bekymring over udviklingen 
på byens skoler og hilser forældrenes initiativer på området velkomment.”

bilag
1. maj-tale fra Karsten Clausen om skolesituationen
Forældrebrev til Anne Vang.doc
Forældrenotat - befolkningsudvikling i Sydhavnen
Forældrenotat - overvejelser omkring løsningsmodeller
Forældrenotat - overvejelser omkring profilskoler

Kongens Enghave Lokaludvalgs beslutning den 12.05.2011

Karsten Clausen orienterede om sagen. 
Vedr. at-punkt 1, så undrede det Karsten, hvorfor Lokaludvalget ikke har sat bydelens forældres 
frustrationer på folkeskoleområdet, som har fyldt meget i de lokale medier hele foråret, på 
Lokaludvalgets dagsorden. Og Karsten ville gerne tale om, hvordan Lokaludvalget kan blive bedre til 
at opfange vigtige sager, der interesserer borgerne i bydelen meget. Lokaludvalget drøftede, at sager, 
som behandles i fagudvalgene, som udgangspunkt skal diskuteres i fagudvalgene og at det er herfra, 
at der skal komme oplæg og indstillinger til lokaludvalgsdagsordnen. Det er ikke 
Forretningsudvalget opgave at tage sager fra fagudvalgene på Lokaludvalgets dagsorden. 
Forretningsudvalget oplyste, at udvalget planlægger dagsorden om tirsdagen i ugen før 
lokaludvalgsmødet, og at det er vigtigt at sager, herunder temaer til dagsordnen, forelægges inden 
dette møde.  

Herefter orienterede Karsten jf. at-punkt 2 om forældrenes ønske om at få ændret de tre 
skoledistrikter i bydelen for at få en bedre blanding af de stærke og svage skoleelever. Bydelsplanen 
lægger op til sammenbinding af byområderne i bydelen. Vedr. skolerne står der, at man skal bringe 
forskellige baggrunde sammen - dvs. at det vil være nødvendigt at ændre skoledistrikterne. Forældre 
fra gammel bydel bliver administrativt nægtet at indmelde deres børn på den nye skole, ikke fordi der 
ikke er plads, men fordi dele af skolen lukkes af kommunen og først lukkes op, når der er børn nok 
fra den nye bydel til at fylde skolen op. Forslaget om, at Lokaludvalget bakker op om, at der kan 
ændres ved skoledistrikterne blev vendt. I Valby er der ændret ved skoledistrikterne til Hansted 
Skole, som har fået en del af skoledistriktet til Ålholm Skole, for at blande børn af forskellig etnisk 
herkomst bedre. Lokaludvalget har tidligere skrevet et høringssvar vedr. skoledistriksændringer, som 
skal findes frem. Det blev diskuteret, at det er nødvendigt, at finde den bedste samlede løsning for 
alle tre skoler for fremtiden på baggrund af et faktuelt grundlag, herunder skolebørnsprognoser for 
de næste 10-20 år. Det bør afklares, hvorfor forældrene fravælger folkeskolerne i bydelen. Evt. en 
undersøgelse der kan kortlægges af RUC-studerende. Det blev drøftet, at seminariet fremadrettet bør 
omhandle 1) en fastlæggelse af strategi på skoleområdet for de tre skoler, herunder tage 



udgangspunkt i Lokaludvalgets tidligere høringssvar vedr. skoledistrikter i Kgs. Enghave og 2) 
miljøarbejdet.
Lokaludvalget tilsluttede sig formuleringen i at-punkt 2 om tilkendegivelsen overfor forældrene.




